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قضات تمایلی به کار در مجتمع 
رسیدگی به جرائم اقتصادی ندارند

 برنامه فضایی تعطیل بود
چه چیزی امیدوارکننده بود؟

دادستان تهران می گوید قضات به دلیل 
سنگینی کار، تمایلی برای کار در مجتمع 
تخصصی ویژه رسیدگی به جرائم اقتصادی 
ندارند. علی صالحی با تاکید بر ایجاد 
انگیزه برای قضات مجتمع تخصصی ویژه 
رسیدگی به جرائم اقتصادی اظهار کرد: 
دادسراها و دادگاه های جرایم اقتصادی، 
پیشانی دستگاه قضائی هستند. در حال 
حاضر چندین پرونده کثیرالشاکی داریم 
که مرتبط با همین دادگاه ها هستند و 
بالغ بر ۱۰۰ هزار نفر از شکات این پرونده ها 
هستند؛ لذا ضرورت دارد تا مطالبات مردم 
را تعیین تکلیف کنیم. وی گفت: یک به 
یک این پرونده ها در دستور کار قرار دارد 
و در خصوص پرونده »آذویکو« جلسه 
را خارج از وقت اداری با دعوت از ضابط 
و طرفین برگزار کردیم تا اموال مردم 
را تعیین تکلیف کنیم. در پی ادغام دو 
دادسرای پولی بانکی و جرایم اقتصادی، 
از زمان تاسیس مجتمع بالغ بر ۲۶ هزار و 
۲۷۸ پرونده وارد شده که از این تعداد ۲۴ 
هزار و ۳۹ پرونده رسیدگی شده و در حال 
حاضر دو هزار و ۲۷۸ پرونده در جریان 
رسیدگی است که از این تعداد ۵۸۶ فقره 
از پرونده های مسن است که ۴۴۰ مورد آن 

مربوط به اجرای احکام است.

محمد جواد آذری جهرمی وزیر سابق 
ارتباطات در پاسخ به اظهاراتی مبتنی بر 
تعطیلی ۱۰ ساله برنامه فضایی نوشت: 
مدت هاست دیگر اخبار رسمی را جدی 
پیگیری نمی کنم، اما دیشب تصویر دو 
توئیت از چهره های رسمی و رسانه ای 
دولت سیزدهم، توسط یکی از وزرای سابق، 
برایم ارسال شد، که محتوای آن این بود 
که: رئیس جمهور از دستاورد های فضایی 
بازدید کرد، این دستاورد ها امیدوارکننده 
بود و دولت سیزدهم هم با تشکیل شورای 
عالی فضایی به تعطیلی ده ساله برنامه 
فضایی خاتمه خواهد داد. اگر برنامه 
فضایی تعطیل بود، رئیس جمهور از چه 
امیدوارکننده  که  بازدید کرد  چیزی 
بود؟ آن ۶ ماهواره آماده پرتاب و خود 
ماهواره بر سیمرغ و ذوالجناح که بازدید 
شد و امیدواری ایجاد کرد؛ در کدام دولت 
طراحی و ساخته شد؟ قرارداد های خارجی 
خرید ماهواره های GEO و LEO ایران 
در چه زمانی منعقد و با همه دشواری های 
مالی، پرداخت ها انجام شد؟ عزیزان! تلاش 
شما برای توسعه صنعت مهم فضایی قابل 
تقدیر است، اما به فرمایش امیرالمومنین )ع(: 
»انصاف ورزیدن، زینت و زیور فرمانروایی 
و حکومت است.« در فرصت مناسبی در 

این باره مفصل خواهم نوشت.

سـرمقــاله

به هیچ روی نمی توان انتظار داشت که بعد از صد روز، سه ماه، 
شش ماه و حتی یکسال آقای رئیسی موفق شده باشند تغییرات 
محسوسی را به وجود آورده باشند. یعنی توانسته باشند تورم را 
مهار کرده باشند، قیمت ها را تنزل داده باشند، ایجاد امید در 
اقشار جوان تر جامعه کرده باشند، تنش زدایی با همسایگان و در 
سیاست خارجی کشور به وجود آورده باشند و بسیاری انتظارات 
دیگر دلیل آن هم واضح است اساسا قوه مجریه و رئیس جمهور 
صرف نظر از این که آقایان رئیسی، روحانی،  احمدی نژاد و یا 
خاتمی یا حتی اکبر هاشمی رفسنجانی مگر چقدر نقش دارد و 
می تواند نقش آفرینی کند و می تواند سیاست های کلان نظام را 
تغییر دهد. اگر که آقای رئیسی با سیاست های کلان نظام موافق 
است که خوب انتظار تغییر بنیادین نباید داشت. اگر آقای رئیسی 
 معتقد باشند که ما باید حضوری فعال و جدی در منطقه داشته 
باشیم اگر چنین باورهایی باشد که علی القاعده مسیر مشخص 
است چه بعد از صدروز و چه بعد از یکسال چرا که میدانی که 
ایران در شرایط فعلی درآن قرار گرفته ریشه در سیاست های 
خاص دارد. اگر به آن سیاست ها باور داشته باشند و یا دست کم 
خواسته باشند تغییری در آن سیاست ها به وجود بیاورد؛ پرسشی 
که مطرح می شود این است که او چه میزان اختیار دارد که بتواند 
آن تغییرات را به وجود بیاورد؟ فراموش نکنیم که علت مخالفت 
با روسای جمهور دقیقا از همین جا نشات می گیرد که روسای 
جمهور به عنوان روسای قوه مجریه و به عنوان منتخبان مردم و 
وظیفه خود را در تغییر و تحولات معنا داری برای مردم می بینند 
و از آنجا که این بهبود اوضاع مستلزم تغییر در سیاست های کلان 
هستند و وقتی رئیس جمهور می خواهد در آن سیاست های کلان 

تغییری به وجود آورد آن وقت اول مشکلات است.

نباید فقط از دولت انتظار داشت

بررسی آیین نامه داخلی مجمع 
با حضور رئیس، دبیر و جمعی از اعضای مجمع 
تشخیص مصلحت نظام، جلسه بررسی آیین نامه 
داخلی این نهاد برگزار شد. جلسه بررسی آیین نامه 
داخلی مجمع، صبح چهارشنبه هفدهم آذرماه، با 
حضور آیت ا... صادق آملی لاریجانی و محمدباقر 
ذوالقدر در کمیسیون امور خاص برگزار شد. 
آیین نامه داخلی مجمع تشخیص مصلحت نظام، 
حاوی مقررات مربوط به تشکیل جلسات و نحوه 
اتخاذ تصمیم در صحن و اداره امور داخلی مجمع 
تشخیص مصلحت نظام است که پس از بررسی 
نهایی در صحن مجمع، جهت تایید و ابلاغ به محضر 

مقام معظم رهبری تقدیم خواهد شد.

مافیای دلار را بدون تعلل معرفی کنید
عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس خطاب به 
رئیس جمهور، اصلی ترین مسأله کشور را معیشت 
دانست که حاصل دولت قبل است و اظهار داشت: 
مردم در وضعیت سخت معیشتی قرار دارند، سفره ها 
کوچک شده و مردم نگران آینده فرزندان خود 
هستند، لذا چرا در برخورد با مافیاها رودربایستی 
می شود. سیدجواد حسینی کیا افزود: خود شما 
گفتید عده ای نشسته و قیمت ارز را افزایش داده اند 
پس چرا رودربایستی می کنید و چرا دستگاه های 
اطلاعاتی و امنیتی اقدام جدی در این حوزه انجام 
نمی دهند؟ امروز مافیاها مردم و معیشت مردم را 
نشانه گرفته و این یعنی محاربه با نظام که سکوت 
دستگاه های اطلاعاتی و امنیتی خیانت به مردم 
است پس تعلل نکنید و هر کسی که در این مافیاها 
هست را به مردم معرفی کنید؛ مردم پای نظام و 
انقلاب ایستاده و خون داده اند و امروز تحمل بی 

عدالتی را ندارند.

تصویب بودجه سال ۱۴۰۱ در دولت 
هیأت وزیران کار بررسی و تصویب لایحه بودجه 
سال ۱۴۰۱ کل کشور را به پایان رساند.  هیأت وزیران 
در جلسه روز چهارشنبه خود به ریاست سید ابراهیم 
رئیسی رئیس جمهور، کار بررسی و تصویب لایحه 
بودجه سال ۱۴۰۱ کل کشور را به پایان رساند.  
اعضای دولت در این جلسه پس از بررسی و جمع بندی 
لایحه بودجه سال ۱۴۰۱ کل کشور، آن را به تصویب 
رساندند تا به مجلس شورای اسلامی تقدیم شود و در 
دستورکار نمایندگان قرار گیرد. بودجه سال آینده 
روز یکشنبه ۲۱ آذرماه توسط سید ابراهیم رئیسی به 

مجلس شورای اسلامی تقدیم خواهد شد.

انتقاد از انتخاب استاندار غیر بومی
نماینده کرمانشاه در مجلس از وزیر کشور به 
دلیل انتخاب استاندار غیر بومی در کرمانشاه انتقاد 
کرد. محمد رشیدی در تذکر شفاهی جلسه علنی 
دیروز مجلس با تسلیت به مناسبت حادثه جاده ای 
اخیر کرمانشاه به وزیر راه گفت: برای جاده هایی که 
تبدیل به قتل گاه شده اند فکری کنید، جان مردم 
محترم است و بی تفاوتی نسبت به ایمن سازی 
جاده ها صحیح نیست. عضو هیات رئیسه مجلس 
افزود: وزیر کشور،۳۰ استاندار منصوب کرده است 
اما به کرمانشاه بی توجهی شد، قحط الرجال یا 
جهل الرجال است که دنبال استاندار غیربومی 
هستید؟ کرمانشاه ۲ میلیون جمعیت دارد از میان 
جوانان انقلابی بومی استان یک مدیر را انتخاب 

کنید تا مشکلات کرمانشاه رفع شود.

تبعیض در پرداخت حقوق مرتفع شود
نماینده بابلسر در مجلس تاکید کرد: زیبنده 
نظام اسلامی نیست که در آن نظام های ناهماهنگ 
پرداخت و انواع قراردادهای استخدامی تبعیض آمیز 
حاکم باشد. علی اصغر باقرزاده در تذکری شفاهی 
در جریان جلسه علنی مجلس شورای اسلامی 
ضمن تبریک فرارسیدن روز پرستار بیان کرد: 
متاسفانه علی رغم بیانات رهبری در سال گذشته 
در خصوص ضرورت حل مشکلات استخدامی و 
اشتغال پرستاران شاهد عدم اجرای این امر هستیم. 
تعرفه گذاری خدمات پرستاری در استخدام رسمی 
پرستاران از جمله مواردی است که باید به آن توجه 
شود. وی در تذکری دیگر به هیات دولت اظهار کرد: 
متاسفانه شاهد نظام ناهماهنگ پرداخت حقوق 
و وضعیت های استخدامی متعدد در سطح کشور 
هستیم که زیبنده نظام اسلامی که براساس عدالت 
برپا شده، نیست. نماینده مردم بابلسر در مجلس 
شورای اسلامی تصریح کرد: امروز شاهد انواع 
استخدام های شرکتی، قراردادی، حجمی و ساعتی 
هستیم و ساماندهی آن نیازمند ایجاد کارگروهی 
در دولت دارد. باید هرچه سریع تر این تبعیض رفع 

شده و دست پیمانکاران سودجو قطع شود.

سفر قالیباف به ترکیه 
رئیس مجلس برای شرکت در اجلاس دوروزه 
اتحادیه بین المجالس کشورهای عضو سازمان 
همکاری اسلامی )PUIC( راهی کشور ترکیه شد.  
سخنگوی هیات رئیسه مجلس شورای اسلامی در 
این باره گفت: سفر رئیس مجلس شورای اسلامی 
به ترکیه برای شرکت در اجلاس دو روزه اتحادیه 
بین المجالس کشورهای عضو سازمان همکاری 
اسلامی )PUIC( است. سید نظام الدین موسوی 
افزود: رئیس مجلس در این سفر؛ علاوه بر شرکت 
در اجلاس PUIC، دیدارهای دوجانبه ای با روسای 
مجالس برخی از کشورهای اسلامی حاضر در اجلاس 
دارد. عضو هیات رئیسه مجلس شورای اسلامی با 
بیان اینکه دیپلماسی پارلمانی و کمک به توسعه 
روابط اقتصادی کشورهای همسایه از طریق حمایت 
از فعالان اقتصادی و بخش خصوصی از موارد مورد 
تاکید مجلس یازدهم است، تصریح کرد: دیدار با تجار 
و بازرگانان ایرانی و ترکیه ای و رایزنی برای تسهیل 
روابط اقتصادی و حمایت از بخش های خصوصی دو 

کشور، بخش مهمی از این سفر پارلمانی است.

خبـــر

آرمان ملی: رئیس جمهور با تاکید بر لزوم 
جلوگیری از مداخلات سودجویانه در بازار ارز به 
دستگاه های مسئول دستور داد در این زمینه با 
جدیت به وظیفه خود عمل کنند. سید ابراهیم 
رئیسی در جلسه ستاد هماهنگی اقتصادی دولت 
با اشاره به مشخص شدن دخالت ها و دسیسه های 
سودجویانه برای برهم زدن ثبات بازار ارز، تصریح 
کرد: دستگاه های مسئول همزمان با نظارت و 
کنترل بر بازار، با شناسایی دقیق عوامل مداخله گر 
و بی ثبات کننده بازار ارز، با جدیت به مسئولیت های 
خود در این زمینه عمل کنند. رئیس جمهور 

انسجام و اقدام هماهنگ نهادهای مسئول را در 
مدیریت و ساماندهی بازار ارز ضروری دانست. 
در این جلسه با تقسیم کار و وظایف دستگاه های 
مختلف مقرر شد برای مدیریت در بازار ارز، با اخذ 
مجوزهای لازم از سوی نهادهای مسئول و بر اساس 
واقعیت ها، ثبات و شرایط عادی به بازار ارز برگردد. 
در جلسه ستاد هماهنگی اقتصادی دولت همچنین 
گزارش نهادهای مسئول درباره وضعیت بازار ارز 
ارائه و عوامل مؤثر در تغییرات غیرعادی نرخ ارز 
به ویژه در روزهای اخیر مورد بررسی قرار گرفت. 
بر اساس گزارش بانک مرکزی، درآمد ارزی کشور 

در هشت ماه گذشته هم در بخش فروش نفت و 
هم صادرات غیرنفتی به اندازه تمام سال گذشته 
بوده و رکوردهای جدیدی در این زمینه ثبت شده 
است و نگرانی وجود ندارد. در این گزارش به تأمین 
بودجه یک ماه گذشته کشور بدون استقراض از 
بانک مرکزی به عنوان یکی از نکات قوت جذب 
درآمدهای ارزی استناد شده است. در ادامه این 
گزارش با توجه به ذخایر ارزی قابل اطمینان کشور 
تاکید شده است تغییرات نرخ ارز در روزهای اخیر 
هیچ گونه توجیه ندارد، بلکه نتیجه عملیات روانی و 

دخالت عناصر غیراقتصادی و کاذب در بازار است.

صادق زیبا کلام
استاد دانشگاه

یـــادداشت

ویــــژه

وزارت خزانه  داری آمریکا روز گذشته ۱۵ شخص و چهار نهاد 
ایرانی، سوری و اوگاندایی را در لیست تحریم  های خود قرار داد. 
این تحریم ها علیه چند شخص، زندان زاهدان، زندان مرکزی 
اصفهان و نیروی ویژه ضد تروریسم ایران وضع شده است. این 
تحریم ها در آستانه شروع دور جدید احیای برجام قطعا نتایج 
منفی به دنبال خواهد داشت و فقدان اعتماد به طرف مقابل را ارتقا 
می دهد. دور هفتم مذاکرات برجامی پس از رایزنی  در پایتخت  ها، 
از امروز در وین ادامه می یابد. جلسه کمیسیون مشترک و برخی 
تماس های دوجانبه و چندجانبه هم برقرار خواهد شد. هفتمین 
دور از مذاکرات احیای توافق هسته ای در وین دوشنبه گذشته آغاز 
شد. این مذاکرات که چند روز به دلیل بازگشت مذاکره  کنندگان 
به کشورهایشان به منظور رایزنی های بیشتر، متوقف شده بود، 
امروزپنجشنبه از سرگرفته خواهد شد. ایران دو سند پیشنهادی 
راجع به لغو تحریم ها و اقدامات هسته ای به طرفین مذاکرات وین 
ارائه کرده و منتظر دریافت پاسخ است. در این میان رئیس جمهور 
روسیه و جو بایدن همتای آمریکایی او روز سه شنبه در گفت وگو 
با یکدیگر درباره برنامه جامع اقدام مشترک و مذاکرات وین 
درخصوص احیای این توافق رایزنی کردند. ولادیمیر پوتین 
در اظهارات خود بر اهمیت و ضرورت اجرای پارامترهای اولیه 
مورد توافق در سال ۲۰۱۵ تاکید و خاطرنشان کرده است که 
مواضع مسکو و واشنگتن در این زمینه چندان تفاوتی با یکدیگر 
ندارد. جو بایدن نیز ابراز امیدواری کرده است که مذاکرات وین 
درباره این موضوع که در اواخر نوامبر از سر گرفته شد در فضایی 
سازنده تر پیش برود و سرانجام راه  حل های قابل قبول برای تمام 
شرکت کنندگان به دست آید. البته بایدن در عین حال در اظهارات 
خود به آن چه عدم آمادگی شرکای ایرانی برای پیمودن این مسیر 
خواند نیز اشاره کرده است. در این قبیل دیدارها معمولاً اتفاقات 
زیادی رخ می دهد. این تجربه وجود دارد که روسیه، ایران را تبدیل 
به یک اهرم فشار علیه غرب کرده است و از مواضع ایران به نفع 
خود سوءاستفاده کرده است و به همین علت نمی توان خوش بین 
بود که پوتین مسیر احیای برجام را هموار کرده است. هرچند 
میخائیل اولیانوف نماینده روسیه نزد سازمان های بین المللی در 
وین در آستانه برگزاری دور جدید مذاکرات برجامی تاکید کرد که 
اختلافات در این رایزنی ها قابل حل است اما آمریکا به دنبال این 
است که روسیه و چین را در خصوص برجام به خود نزدیک کند 
تا ایران را تحت فشار قرار دهند. امروز در مذاکرات احیای برجام، 
پیچیدگی های زیادی به وجود آمده است. آن ها شاید از کارت ایران 
استفاده کرده و با آن علیه آمریکا بازی کنند اما بعید به نظر می رسد 
مخالف احیای برجام به صورت کلی باشند. معادلات منطقه ای نیز 
امروز قطعا بر روند برجام تاثیر خواهد گذاشت و مشخصا مورد 

گفت وگوی روسای جمهور آمریکا و روسیه نیز بوده است.

رئیس فراکسیون ایرانیان خارج کشور مجلس با بیان اینکه از 
ظرفیت عظیم ایرانیان خارج از کشور غفلت شده است، گفت: فقط 
ایرانیان مقیم آمریکا بیش از ۳ هزار میلیارد دلار ثروت دارند و ما در 
برجام دنبال ۱۰ میلیارد دلار بودیم. علیرضا سلیمی با بیان اینکه 
در حال حاضر حدود ۷ تا ۸ میلیون ایرانی در خارج از کشور اقامت 
دارند، افزود: هر ایرانی در هر جای جهان باشد، پاره تن ماست و ما 
به عنوان نمایندگان مردم در خانه ملت، نماینده این عزیزان هم 
هستیم.رئیس فراکسیون ایرانیان خارج از کشور مجلس با موفق 
ارزیابی کردن فعالیت این فراکسیون اظهار داشت: در طول مدت 
فعالیت این فراکسیون تلاش کردیم دفاع از حقوق هموطنان مقیم 
خارج کشور به گفتمانی غالب تبدیل شود. امروز دولت، دستگاه قضا، 
وزارت امور خارجه، سازمان فرهنگ و ارتباطات و بسیاری از دستگاه 
ها به صورت فعال پیگیر مسائل ایرانیان خارج از کشور هستند. ما 
ارتباطات تنگاتنگ و گفت و گوهای رودررو با اقشار مختلف ایرانیان 
خارج از کشور، از دانش آموز و دانشجو تا نخبگان و فعالان اقتصادی 

و حتی کسانی داریم که برای تفرج و تفنن از کشور رفته اند.

تحریم های جدید یا دور جدید مذاکرات؟

میزان ثروت ایرانیان مقیم آمریکا

رئیس جمهور:

عوامل مداخله گر در بازار ارز شناسایی شوند
 تغییرات نرخ ارز در روزهای اخیرهیچ توجیهی ندارد

»آرمان ملی« ازتحولات حول محور احیای برجام گزارش می کند:

دور هشتم مذاکرات با امیدواري بیشتر 
  همه طرف ها دنبال راهی برای توافق                          تاکید پوتین بر اهمیت اجرای توافق اولیه برجام

   امیدواری بایدن نسبت به پیشرفت سازنده مذاکرات
آرمان ملی- حمید شجاعی: مذاکرات 
احیای برجام پس از ماه ها توقف بار دیگر از 
۸ آذر کلید خورد و طرفین برجام این بار با 
رویکردهایی جدید مذاکرات را در دور هفتم از 
سر گرفتند. مذاکراتی که با تغییراتی در برخی 
پایتخت ها همراه بود. مثل ایران که با تغییر 
دولت حسن روحانی و تیم مذاکره کننده اش 
جای خود را به سیدابراهیم رئیسی و مردانش 
داد. هر چند که مذاکرات برجام در شش دور 
قبلی که هیأت ایرانی به ریاست سید عباس 
عراقچی شرکت می کرد به توافقات اولیه ای 
رسیده بود اما حضور تیم مذاکره کننده جدید به 
ریاست علی باقری  واعلام اینکه مذاکرات شش 
دور گذشته صرفا پیش نویس هایی است که نه 
تنها توافقی ندارد بلکه قابل مذاکره هم هست 
نشان داد که سایر طرفین برجام با ایران دیگری 
مواجه اند و این بار نمایندگان ایران بسیار محکم 
و قاطع تر بر سر خواسته ها و مطالبات خود 
ایستاده اند. همین امر نیز موجب شد تا زمانی که 
ایران دو سند پیشنهادی خود را جهت مبنا قرار 
دادن برای مذاکرات به سایر طرف ها ارائه کرد 
آنها نه تنها در ابتدا از پذیرفتن آنها خودداری 
کردند بلکه مذاکرات را صرفأ پس از ۵ روز در 
جمعه ۱۲ آذر به این بهانه که با پایتخت های 
خود مشورت خواهند کرد به پایان بردند تا 
دور هفتم مذاکرات بی نتیجه به اتمام برسد. 
هر چند که در این میان تیم مذاکره کننده 
ایرانی حضور خود در مذاکرات و پیشنهاداتش 
را از سر موضع عزت و اقتدار ایران دانست اما 
نوع رویکرد غربی ها نشان داد که آنها اساسا 
نگرش مثبت و مفیدی نسبت به پیشنهادهای 
ایران ندارند. چنانکه آلمانی ها در نخستین 
واکنش پیشنهادات ایران در خصوص برنامه 
هسته ای اش را غیر قابل قبول دانستند، لودریان 
وزیر خارجه فرانسه ادعا کرد که ایرانی ها به دنبال 
بن بست مذاکرات هستند و آمریکایی ها نیز آن 
را نا امید کننده قلمداد کردند. هر چند که با 
تمام این رویکردها تیم مذاکره کننده ایرانی 
هنوز بر مواضع خود استوار است و از گفته ها 
و پیشنهادهایش عقب نشینی نکرده است. این 
در حالی است که در داخل، شرایط اقتصادی و 
معیشتی مردم سخت و بغرنج است و بسیاری از 
کارشناسان و تحلیلگران بهبود شرایط را در گرو 
رفع تحریم ها می دانند. این در شرایطی است 
که مقامات کشورمان بارها بر این نکته تاکید 
داشته اند که معیشت مردم را به مذاکرات گره 
نمی زنیم. حال پرسش اینجا است که اگر هم 

گفته شود که معیشت مردم به مذاکرات گره زده 
نمی شود اما تغییرات نرخ ارز، نوسانات فیمتی در 
حوزه های مختلف مثل بازار سرمایه، خودرو و 
حتی کالاهای مصرفی از رویه ای غیر از گفته ها 
تبعیت می کند و قدر مسلم اگر هم نخواهیم، 
مذاکرات و نتایج آن بر این حوزه ها نیز تاثیر 
مستقیم خواهد گذاشت. پس باید برای انجام 

هرگونه مذاکره همه مسائل را در نظر گرفت. 
  استارت دور هشتم 

از هفته پیش که مذاکرات متواقف شد 
مشخص گردید که ادامه این مذاکرات در 
هفته هشتم این هفته در وین با حضور طرفین 
برجام ادامه خواهد یافت اما روز مشخصی برای 
آن ذکر نشده بود که طی روزهای گذشته و در 
گفت وگوی میان انریکه مورا هماهنگ کننده 
باقری  علی  و  برجام  مشترک  کمیسیون 
رئیس تیم مذاکره کننده ایران مشخص شد 
که مذاکرات دور هشتم از روز پنجشنبه در 
هتل کوبورگ وین کلید خواهد خورد. این 
در حالی است که ایران خواهان پاسخ طرف 
مقابل به پیشنهادهایش است و سایر اعصا 
نیز برای رسیدن به فصل مشترکی با ایران 
ابراز امیدواری کرده اند. در این راستا انریکه 
مورا، معاون مسئول سیاست خارجی اتحادیه 
اروپا در صفحه توئیترش درباره از سرگیری 
مذاکرات وین نوشت: دور هفتم مذاکرات 
برجامی پس از رایزنی  در پایتخت ها، پنج شنبه 
در وین ادامه می یابد. مورا ادامه داد: جلسه 
کمیسیون مشترک و برخی تماس های دوجانبه 
و چندجانبه هم برقرار خواهد شد. پیش از این 
علی باقری معاون وزیر امور خارجه و رئیس تیم 
مذاکره کننده ایران در سفر به روسیه گفته بود: 
»در دور جدید گفت وگوهای وین نیز به طرق 
مختلف با روسیه رایزنی داشتیم برای این که 
با ابتکارات جدید و موثر وارد عرصه گفت وگوها 
شویم. این تعامل با طرف چینی هم وجود داشته 
و در حاشیه گفت وگوهای وین با دیگر طرف ها 
نیز مذاکراتی داشتیم. در این مقطع برای این که 
بتوانیم گفت وگوها را با شتاب بیشتری داشته 
باشیم هم در وین با طرف های مختلف در این 
دوره در سطح کارشناسی گفت وگو و تعامل 
داریم و هم لازم دیدم با مقام های روسیه هم 
رایزنی کنیم تا روز پنجشنبه بتوانیم گفت وگوها 
را در یک فضای سازنده و رو به جلو ادامه دهیم.« 
حال باید دید در مذاکرات دور هشتم که از امروز 
پنجشنبه کلید خواهد خورد طرفین افق های 
روشن و امیدوارکننده ای برای رسیدن به توافق 

هدفمند خواهند یافت یا اینکه بازهم شاهد 
اختلافات و مشکلات خواهیم بود. 

 دیدار پوتین- بایدن 
تحولات پیرامون برجام در سایر کشورها 
دستیار  اساس  همین  بر  دارد.  ادامه  نیز 
ریاست جمهوری روسیه گفت که ولادیمیر 
پوتین در جریان گفت وگویش با رئیس جمهور 
آمریکا بر اهمیت پایبندی به پارامترهای اولیه 
برجام تاکید کرده است.  ولادیمیر پوتین 
بایدن همتای  و جو  روسیه  رئیس جمهور 
آمریکایی او روز سه شنبه در گفت وگو با یکدیگر 
که به صورت ویدئو کنفرانس انجام شد درباره 
برنامه جامع اقدام مشترک )برجام( و مذاکرات 
وین درخصوص احیای این توافق رایزنی کردند. 
یوری اوشاکوف، دستیار ریاست جمهوری 
روسیه درباره گفت وگوهای این دو اظهار داشت: 
روسای جمهور روسیه و آمریکا درباره ایران 
رایزنی کردند. ولادیمیر پوتین در اظهارات خود 
بر اهمیت و ضرورت اجرای پارامترهای اولیه 
مورد توافق در سال ۲۰۱۵ تاکید و خاطرنشان 
کرده است که مواضع مسکو و واشنگتن )در این 
زمینه( چندان تفاوتی با یکدیگر ندارد. به گفته 
این مقام روس، جو بایدن نیز ابراز امیدواری 
کرده است که مذاکرات وین درباره این موضوع 
که در اواخر نوامبر از سر گرفته شد در فضایی 
سازنده تر پیش برود و سرانجام راه حل های قابل 
قبول برای تمام شرکت کنندگان به دست آید. 
اوشاکوف در ادامه گفت که بایدن در عین حال 
در اظهارات خود به آنچه عدم آمادگی شرکای 
ایرانی برای پیمودن این مسیر خواند نیز اشاره 

کرده است.
 ایجاد فضای مناسب 

نماینده روسیه در سازمان های بین المللی 
در وین در صفحه توییترش درباره نشست های 
غیر رسمی پیش از از سرگیری دور هفتم 
مذاکرات احیای توافق هسته ای در وین، نوشت: 
نشست های غیررسمی برای آمادگی از سرگیری 
دور هفتم مذاکرات وین درباره برجام در جریان 
هستند میخائیل اولیانوف همچنین درباره 
اعمال تحریم های جدید آمریکا علیه چند 
شخص و نهاد ایرانی نوشت: حتی در مدت 
برگزاری مذاکرات وین، آمریکا تحریم های 
جدیدی اعمال کرد و ایران هم به توسعه برنامه  
هسته ای اش ادامه داد. این خوب نیست. زمان 
آن رسیده این رویه به منظور ایجاد فضایی 
مناسب برای احیای سریع و موفقیت آمیز برجام 

متوقف شود.

مرتضی مکی 
تحلیلگر مسائل بین الملل

آرمان ملی – یاسمین طالقانی: برجام 
را آتش زدم و به این کار افتخار می کنم! این 
جمله روز گذشته نماینده ای است که اظهاراتش 
چندان با خواست جامعه انطباق بالایی ندارد. 
مجتبی ذوالنوری نماینده قم در اردیبهشت ۹۷ 
برجام را در مجلس آتش زد و همین اردیبهشت 
سال جاری بازگشت آمریکا به برجام را خطری 
برای ایران می دانست اما با روی کار آمدن دولت 
سیزدهم نظرش به برجام به طور کامل تغییر 
کرد و درباره خروج از برجام گفت: »قطعاً نه 
سیاست نظام جمهوری اسلامی این است و نه 
دولت جدید این سیاست را خواهد داشت، بلکه 
دولت جدید اتفاقاً مدعی ادامه برجام است.« 
بسیاری حیرت زده به دنبال اشتراکی میان این 
اظهارات نماینده قم با آتش زدن برجام بودند اما 
به نتیجه ای دست پیدا نکردند چرا که مشخص 
بود مشکل اصلی ذوالنوری از همان ابتدا برجام 
نبوده بلکه هراس او از موفقیت دولت روحانی و 
وزیر خارجه آن دولت یعنی محمدجواد ظریف در 
رسیدن به توافق بوده است چرا که برجام همان 
برجام است و سخت گیری های دولت روحانی 
اگر بیشتر از تاکیدات تیم مذاکره کننده دولت 
سیزدهم نباشد کمتر هم نبوده است. نماینده 
قم دیروز گفته است که »ما بنا نداریم تا ملت را 
از چاله درآورده و به چاه بیندازیم بنابراین با همه 
کارشناسان در هر سطحی در مذاکرات حاضر 
شدیم تا در صورت نیاز در لحظه تصمیم گیری 
شود. حضور ایران با این ترکیب یک نقطه قوت 

است و اجازه نمی دهد تا چیزی به ملت ایران 
تحمیل شود.« ذوالنوری بیان کرد: »ترامپ قبل 
از انتخابات تاکید کرد که برجام را پاره می کنم و 
رهبری فرمود که اگر شما برجام را پاره کنید ما 
آن را آتش خواهیم زد. ترامپ برجام را پاره کرد 
و بنده نیز به درستی براساس موضع جمهوری 
اسلامی ایران که در بیان قاطع رهبری جاری شد 
برجام را در صحن مجلس دهم آتش زدم و به این 
کارم نیز افتخار می کنم. باید عکس العمل درست 
و به موقع در برابر دشمن نشان داد. امروز نیز 
برجام باید احیاء شود چرا که ما هرچه که داشتیم 
دادیم و یک چک از آنها گرفتیم. برای تحقق 
حقوق ملت ایران این چک باید نقد شود و همه 
تحریم ها کنار رود.« نکته قابل تامل اینجاست 
که ذوالنور در ۳۰ آبان هم تاکید کرده بود که »ما 
برای اجرای برجام مذاکره می کنیم مذاکره برجام 
از قبل صورت گرفته است و جایی برای مذاکره 
ندارد.« این اظهارات به معنای تایید عملکرد 
تیم مذاکره کننده به سرپرستی ظریف است که 
مذاکرات برجام را به انجام رسانده بودند اما این 
نماینده دلواپس که معتقد است مذاکرات برجام 
انجام شده است، به این سوال پاسخ نمی دهد چرا 
آنچه مورد تایید و اشاره خودش در این مقطع 

است را در گذشته آتش زده است. 
 غفلت نماینده قم از وظیفه اصلی نمایندگی 
نکته قابل تامل دیگر در این بخش از اظهارات 
نماینده قم نهفته است که می گوید:» اراده 
جمهوری اسلامی ایران این است که با احیای 

برجام به نفع ملت، حقوق ایران محقق گردد. 
« نخست اینکه مگر تیم مذاکره کننده دولت 
روحانی و ظریف به دنبال هدف دیگری بودند 
که بارها از سوی این نماینده و همکفرانش 
مورد هجمه قرار گرفتند؟ همچنین اظهارات 
ذوالنور تا چه میزان با خواست مردم به ویژه 
رای دهندگان اندک به او در قم همخوانی دارد؟ 
اکنون دغدغه اصلی مردم تلاش نمایندگان 
برای یافتن راهکارهایی درجهت رفع مشکلات 
اقتصادی است. ذوالنور چه قدم هایی در راستای 
مطالبات مردم برداشته که بتواند به آن افتخار 
کند؟ آیا آتش زدن برجام مطالبه مردم بود که آن 
را نشان افتخار خودش می داند یا حل مشکلات 
معیشتی جامعه؟ مطالبه مردم قم از نماینده 
این شهرحل مشکلات معیشتی، اقتصادی، 
توجه به وضعیت فرهنگی، فشار برای پایان 
طرح های نیمه کار در قم و ... است که ظاهرا 
ذوالنوری از این مطالبات بی خبر بوده و یا ترجیح 
می دهد اذهان جامعه به ویژه مردم قم را با طرح 
موضوعاتی مانند افتخار به آتش زدن برجام، 
از ناکارآمدی نمایندگانشان منحرف کند. امام 
جمعه قم در نمازجمعه این هفته چنین گفت: 
»مجلس شورای اسلامی دو وظیفه مهم دارد که 
باید با پاکی و علم و تقوا به آن بپردازد که یکی 
حل مشکلات مردم و همچنین نظارت بر اجرا 
ست، از مجلس شورای اسلامی انتظار می رود با 
بهره مندی از ظرفیت نخبگان تلاشی مضاعف 

داشته باشد.«

ذوالنوری: برجام را آتش زدم و به این کارم افتخار می کنم 

حل مشکلات معیشتی مردم افتخار دارد!

 دانشجویان امروز
مسئولان فردای کشورند

دبیر شورای نگهبان گفت: دانشجویان 
امروز مسئولان فردای کشور هستند و امروز 
هر جور پرورش یابند آثارش فردا ظاهر 
می شود بنابراین باید در پرورش و کمال 
آنها دقت و تلاش شود.آیت ا... احمد جنتی 
در تشریح شخصیت والای حضرت زینب)س( 
تصریح کرد: ایشان یک انسان مقتدر، 
صلابت  و  قدرت  یادآور  و  صلابت  با 
امیرالمومنین علی )ع( بودند که مردانه در 
میدان بلا و مصیبت ایستادگی کردند. 
وی افزود: حضرت زینب)س( شهادت برادران 
و فرزندان و اسیری را تحمل کردند و در 
میدان های بسیار سخت همچون برخورد 
با قدرت حاکم و حضور در مجلس یزید 
بدون ترس، واهمه و وحشت نشان دادند 
که دختر حضرت علی )ع( هستند. دبیر شورای 
نگهبان خاطرنشان کرد: آثار و برکات این 
صبر و ثبات قدم را در انقلاب اسلامی ایران 
هم به چشم خود دیدیم که مردم با تاسی از 
حضرت زینب)س( با صلابت در مقابل دشمن 
ایستادند و توانستند خود، جامعه و انقلاب 
را حفظ کنند. جنتی در بخش دیگری از 
سخنان خود با تبریک روز دانشجو به همه 
دانشجویان، یادآور شد: روز دانشجو روز 
بسیار مبارکی است، باید اهمیت بیشتری 

به نسل دانشجو بدهیم.


